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A tARtAlOmBÓl

sztretye Ágoston kisgye-
rekként nagyon szerette 
hallgatni a régi emlékeket 
felelevenítő felnőttek elbe-
széléseit. Amint iskolába 
került és megtanult írni, 
elkezdte leírni ezeket. Ha-
marosan bejárta a környé-
ket történetekre vadászva. 
Minden nyugdíjas ismerte 
az emlékeket gyűjtő kisfiút, 
aki aztán – valószínűleg nem 
véletlenül – felcseperedve 
szociológusnak készült.

Mióta ide jár egyetemre 
nagyjából négyszáz nyug-
díjas emlékeit gyűjtötte már 
össze. Az egykor vonalas 
füzetekbe írt történetek ma 
már gondosan elrendezve, 
évjárat szerint a számítógé-
pén vannak. A biztonsági 
másolatok pen-drive-okon 
egy bank széfjében pihen-
nek. Ágostonról az egyik 
hazai televíziós csatorna 
portréműsort készített „Az 
ember, aki ott se volt” cím-
mel. Nyilván a forgatáson 
ott volt, csak arra utaltak a 
készítők, hogy a másoktól 
happolt emlékeket valójában 
nem ő élte át. Ezen elgon-
dolkodva sztretye Ágoston 
lelkiismereti válságba került. 
Most akkor jó az, amit ő 
csinál vagy sem? Etikus ez 
vagy elítélendő dolog? 

Két hete nem beszélt 
senkivel, nem jegyzett le 
semmit. Ha látják őt, amint 
töprengve vág át az egyetem 
főépülete előtti téren, kérjük 
önöket, ne zavarják! Hadd 
rendszerezze kavargó gon-
dolatait! 

Forman Miklós
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Komplex meddőségi ellátás 
Az országban egyedülálló Meddőségi Központot adtak át szeptember 26-án a Debreceni Egyetemen. A központban a párok komp-

lex ellátásat kapnak, a nőgyógyászok és andrológusok egységes véleménye és javaslata alapján határozzák meg, milyen kezeléssel 
növelhető a spontán teherbeesés esélye, vagy már asszisztált reprodukciós eljárásra van szükség. Az új központban évente legalább 
2000 pár kivizsgálását és orvosi ellátását tervezik. Az épület külső és belső felújítása mellett új eszközöket, többek között ultrahang-
készülékeket, spermaanalizáló automatát, gőzsterilizálót, mikroszkópot és asztali centrifugát szereztek be. A létesítményt mintegy 
százmillió forintos saját forrásból alakították ki.

Emlékezés 
szobor őrzi Péterffy Árpád, a hazai és a nemzetközi 

szívsebészet meghatározó alakja, a Debreceni Egyetem 
iskolateremtő orvosprofesszora emlékét a Kardiológiai és 
szívsebészeti Klinika előtt. Az alkotást szeptember 29-én 
avatták fel a debreceni szívsebészet fennállásának hatvanadik 
és a szívsebészeti Klinika épületátadásának harmincadik év-
fordulója alkalmából rendezett emlékülést követően. Péterffy 
Árpád bronz mellszobrát Bács Zoltán kancellár, szabó Zoltán, 
a KK elnöke, Mátyus László, az ÁoK dékánja és Papp László 
polgármester leplezte le, majd a résztvevők megkoszorúzták 
stremeny Géza szobrászművész alkotását.  

Új vezetők 
októbertől sohajda Zoltán egyetemi docens vezeti a Klinikai 

Központ Egynapos szemészeti Központját, Bubán Tamás adjunk-
tus pedig a Gasztroenterológiai Klinika szakmai koordinátoraként 
folytatja tevékenységét. Az új vezetők megbízólevelét szabó 
Zoltán, a KK elnöke adta át. Az új klinikai egység, az Egynapos 
szemészeti Központ létrehozása a Klinikai Központ 2021-ben 
kezdődött integrációs folyamatának újabb fontos lépése. A Kenézy 
Gyula Campuson működő Egynapos szemészeti Központban a 
tervek szerint évente több mint 3000 műtétet végeznek majd. 

Emlékkő és sétány 
A debreceni Biokémiai Tanszéket megalapító sokrétű kutatóra, 

fejlesztőre, a DE Természettudományi és Technológiai Kar egykori 
dékánjára, Nánási Pálra emlékeztek kollégái, tanítványai, családtag-
jai és tisztelői, a professzor születésének 100. évfordulóján. A DAB 
székházban emlékülést tartottak illetve a DE Botanikus Kertjében 
emlékkövet avattak Nánási Pál tiszteletére, és az egyik sétányt a 
professzorról nevezték el. Papp László, a kert igazgatója kiemelte, 
hogy az emlékkő vulkáni riolit, mely a Kaszonyi-hegyből származik. 
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Informatikai fejlesztések
Több mint kétszáz új számítástechnikai eszköz segíti a hallgatók 

oktatását és vizsgáztatását a Debreceni Egyetem két campusán, 
az informatikai fejlesztések pályázati forrásból valósultak meg. 
Vadonatúj brand gépeken tanulhatnak mostantól a DE hallgatói 
a Kassai úti campuson, illetve a Böszörmény úti campus Neptun-
termében, ahol a magas hallgatói létszám miatt bővíteni is kellett 
a gépparkot. A helyiség adottságai lehetővé tették, hogy új bútorok 
beszerzésén túl 50-ről 70-re emeljük a számítógépek számát –  
mondta el Fenyves Veronika, a DE GTK dékánja. 

Európai nyelvi kavalkád 
A Díszudvaron szeptember 26-án kiállítóstanddal várta a csak-

nem 600 résztvevőt, diákokat és egyetemistákat az észt, a német, a 
román és a svájci kulturális, valamint további négy nyelvi intézet. 
A program emellett bemutatóórákat is kínált portugál, spanyol, 
olasz és lengyel nyelven. Az Európai Nyelvi Koktélbár az európai 
nyelvek és kultúrák közös ünnepe, amelyet Magyarországon 13. 
alkalommal szervezett meg az Európai unió nemzeti kulturális 
intézeteinek ernyőszervezete, az EuNIC. A Debreceni Egyetem 
(DE) az EuNIC tagjaként idén egyedüli vidéki helyszínként biz-
tosított teret a nyelvek seregszemléjének. 

Ösztöndíjak
A Gróf Tisza István Debreceni Egyetemért Alapítvány Publikációs és Kiválósági PhD-ösztöndíjakkal ismerte el a legkiválóbb szakembe-

rek kutatói tevékenységét. Előbbi elismerést huszonöt, utóbbit pedig tizennyolc munkatárs vehette át szeptember 22-én. Az ösztöndíjakat 
először adta át az arra érdemes kutatóknak az egyetem. A GTIDEA Kiválósági PhD-Ösztöndíj nyertesei a díjnak köszönhetően megdup-
lázzák eddigi juttatásukat, a GTIDEA Publikációs Díj nyertesei pedig közleményenként bruttó 1 millió 500 ezer forint támogatásban 
részesülnek. A jövőben a három legkiemelkedőbb PhD-kutató ötmillió forintot kap tudományos küldetése beteljesítéséhez.

Négyszáz helyet javított a DE 
A legjobb 800 felsőoktatási intézmény között szerepel a Debreceni 

Egyetem a neves brit rangsorkészítő, a Times Higher Education 
legújabb globális listáján. Az intézmény négyszáz helyet javított 
tavalyhoz képest, a legjobb teljesítményt az oktatás kategóriában 
nyújtotta, és ezúttal is jól szerepelt a nemzetközi láthatóság terüle-
tén. Így a világ felsőoktatási intézményeinek legfelső 3 százalékában 
foglal helyet. A világ 28 ezer egyeteméből több mint 1900 felsőok-
tatási intézmény került a szeptember végén megjelent ranglistára 
oktatási, kutatási tevékenysége, nemzetközi megítélése és ipari 
bevételei, szabadalmai alapján. A rangsor élén a university of ox-
ford, valamint a stanford university és a DE stratégiai partnere, a 
Massachusetts Institute of Technology áll.
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Szenátus
Az intézmény gazdálkodásáról, a következő tanév menet-
rendjéről, a folyamatban lévő és tervezett beruházásokról, 
fejlesztésekről is szó volt a Debreceni Egyetem szeptem-
beri szenátusi ülésén. A testület számos szabályzatát 
módosította a berettyóújfalui Gróf Tisza István kórház 
integrációja miatt, és együttműködési megállapodások 
megkötéséről is döntött.

Kossa György, az intézményt fenntartó Gróf Tisza István Deb-
receni Egyetemért Alapítvány kuratóriumi elnökének napirend 
előtti felszólalásával kezdődött a 2023/2024-es tanév első szená-
tusi ülése a Debreceni Egyetemen. A kuratóriumi elnök felidézte, 
hogy az elmúlt évek viszontagságai – a CoVID, majd a gazdasági 
válság – ellenére a Debreceni Egyetem meg tudta őrizni stabili-
tását a gazdálkodás tekintetében, ez a siker pedig hozzájárulhat, 
hogy tovább nőjön az egyetem által kiadott diploma értéke. Kossa 
György kifejtette: a kuratórium folyamatosan vizsgálja az intézmény 
mikro- és makrogazdasági mutatóit, a működés hatékonyságát, 
emellett az egyetem teljesíti az állam felé vállalt kötelességeit is, 
s ez az eredményesség teszi lehetővé, hogy az egyetemi dolgozók 
fizetései megőrizzék a reálbérértéküket. A kuratóriumi elnök beszélt 
az alapítvány ösztöndíj- és kutatói életpályát támogató rendszeréről, 
amelynek köszönhetően folyamatosan biztosított az egyetemen a 
tudományos utánpótlásképzés. Kossa György felhívta a szenátus 
figyelmét az intézmény nemzetközi elismertsége szempontjából 
kiemelkedő jövő évi Európai Egyetemi Játékokra, melynek a deb-
receni és a miskolci egyetem közösen ad otthont.

szilvássy Zoltán rektori beszámolójában a hamarosan megva-
lósuló gyógyszer- és élelmiszeripari beruházásokat emelte ki: az 
oltóanyaggyár, a pilotüzem, valamint a Gyógyszerésztudományi 

Karnak is otthont adó középüzem olyan – hazánkban egyedülálló 
– egészségipari komplexumot hoz létre, amely további lendületet ad 
a Debreceni Egyetem egészségipari oktatási, kutatási és innovációs 
tevékenységének.

Az egyetemi vezető a proaktív flexibilitást nevezte a következő 
időszak meghatározó mozzanatának, hiszen a megfelelő adaptáció 
révén az intézmény a legváltozatosabb kihívásoknak is képes lesz 
megfelelni, és olyan új befektetési és fejlődési lehetőséget tár fel, 
amelyek hosszútávon garantálják az egyetem sikerességét. szilvássy 
Zoltán kiemelte az intézmény meghatározó tudásbázis szerepét a 
szolnok–Debrecen–Nagyvárad tengelyen, és Miskolc–Nyíregyhá-
za–Debrecen háromszögben.

Az egyetem gazdálkodásáról szólva Bács Zoltán kancellár az 
indikátorok finanszírozásban játszott szerepét emelte ki, amelynek 
folyamatos követéséhez nagy segítséget jelent az egyetemi tanulmá-
nyi nyilvántartás megfelelő üzemeltetése és fejlesztése, ugyanakkor 
felhívta a figyelmet a nemzetközi rangsorokban történő megjelenés 
fontosságára is.

Bács Zoltán kiválóra értékelte a tavalyi takarékossági intézkedések 
hatékonyságát, amely révén több milliárdos megtakarítást ért el az 
egyetem. Ennek bizonyos elemei az idei évben is megmaradnak, 
így például december 22. és 2024. január 8. között a betegellátás 
kivételével csökkentett üzemmódban fog működni az intézmény, 
a tanév beosztását és a vizsgaidőszakot is ehhez igazítják, illetve 
ősszel is tervezetten fogják szabályozni az épületek fűtését.

Kiemelte, hogy jelenleg mintegy 55 milliárd forint értekben 
folynak beruházások az egyetemi infrastruktúrához kapcsolódó-
an, amely kimagasló a hazai felsőoktatásban. A kancellár szerint 
nemcsak ez, de az egyetemi oktatásban dolgozóknak szeptember 
1-jétől nyújtott újabb béremelés is jelzi, hogy rendkívül hatéko-
nyan gazdálkodik az újonnan felvett hallgatókkal és a berettyóúj-
falui Gróf Tisza István Kórház beolvadásával immár 48 ezer főre 
duzzadt debreceni egyetemi polgárság. utóbbi integráció miatt 
a Debreceni Egyetem több gazdálkodási, pénzügyi és számviteli 
szabályzatát módosítania kellett. Ehhez kapcsolódóan Mészáros 
József kabinetfőnök jelezte, hogy az egyre nagyobb terhet jelentő 
iratkezelés és -mozgatás miatt lépéseket tesznek a papíralapú irat-
kezelés visszaszorítására.

A szenátus javaslatot fogadott el az egyetem szervezeti és Műkö-
dési szabályzata törzsrészének, valamint a Karok Működési rendje 
című szabályzatának módosítására, utóbbi a Gazdaságtudományi 
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A Debreceni Egyetem összehangolt tevékenységének 
eredménye, hogy a világ mintegy 28 ezer felsőoktatási 
intézménye között az első 800-ba, a legjobb 3 százalék-
ba került a Times Higher Education legújabb ranglistája 
szerint. Az egyetem további céljairól és elképzeléseiről 
tartottak tájékoztatót az intézmény vezetői. 

A Times Higher Education, neves brit rangsorkészítő legfrissebb 
listája a legjobb hazai tudományegyetemként a 601-800-as kategó-
riába rangsorolta a Debreceni Egyetemet. A legújabb globális listán 
az intézmény két kategóriát, azaz 400 helyezést javított a tavalyi 
pozíciójához képest.

– A nemzetközi rangsorok az angolszász oktatási rendszer op-
timalizált standardja mentén alakultak ki. A magyar felsőoktatás 
eredményei azonban egyebek mellett történelmi okokból nem 
mérhetőek ezen listák szerint. oktatási rendszerünk teljesítményét 
azonban tudományos eredményességünk mutatja, hiszen az elmúlt 
héten két magyar kutatónak is odaítélték a Nobel-díjat – mondta 
szilvássy Zoltán, a Debreceni Egyetem rektora a tájékoztatón.

Az egyetemi vezető szerint az intézmény a rangsorok rendszeré-
ben saját utat járt. Öt évvel ezelőtt rektori bizottságot hozott létre, 
annak érdekében, hogy a DE minél jobb eredményeket érjen el a 
nemzetközi felsőoktatási rangsorokon. szilvássy Zoltán kiemelte: 
mára megtanultunk megfelelni a Times Higher Educations (THE) 
World university rankings (Wur) elvárásainak.

– Az alkalmazkodásunk első eredménye, hogy 400 helyet 
javítottunk az egyik legmeghatározóbb globális listán, és ezzel a 

világ 28 ezer egyeteméből a 
legfelső 3 százalékában sze-
repel az egyetemünk – tette 
hozzá szilvássy Zoltán.

Bács Zoltán, a Debre-
ceni Egyetem kancellárja 
kiemelte: a DE évekkel ez-
előtt felismerte a nemzetközi 
ranglisták jelentőségét. A fel-
sőoktatási rangsorokon való 
sikeres szereplés érdekében 
tett munka most mutatja meg eredményeit.

– Ezen rangsorok összeállításakor a szakemberek arányszá-
mokat, szubjektív véleményeket is figyelembe vesznek, összetett 
indikátorrendszerekkel dolgoznak. Az oktatási, kutatási, minőségi 
és publikációs adatok mellett az intézmény gazdálkodását is nyo-
mon követik. A ranglisták nagyban segítik az egyetem nemzetközi 
láthatóságát, ezért a Debreceni Egyetem a legelismertebb rangso-
rokon kíván megjelenni – emelte ki a kancellár.

Bács Zoltán szerint a DE sikerességét mutatja, hogy a 2022 végén 
nyilvánosságra hozott round university ranking tematikus rang-
sorában természettudományok területén a 89. helyet szerepelt.

A kancellár kifejtette: a rangsorokon elért jelentős előrelépés 
gazdasági szempontból is meghatározóak az egyetem számára, 
mivel az állammal kötött keretmegállapodás alapján bónusz fi-
nanszírozásra, az ösztönző rendszerek fejlesztésére ad lehetőséget.

– A most elért eredmény egy tanulási folyamat eredménye. Az 
elmúlt öt évben olyan pontos adatszolgáltatási módszert dolgoz-
tunk ki, amely hűen tükrözi a Debreceni Egyetem teljesítményét, 
egy éve pedig a tudományos publikációk és pályázatok támoga-
tásáról döntöttünk. Ennek a szemléletváltásnak köszönhetően 
nemzetközi szinten is egyre inkább látható az intézmény. Ez azért 
is kiemelten fontos, mivel a külföldi hallgatók nagy többsége a to-
vábbtanuláskor, az iskola kiválasztásánál a nemzetközi rangsorok 
alapján döntenek – fejtette ki Jenei Attila.

A Nemzetközi oktatást Koordináló Központ igazgatója úgy véli, 
az egyetem nemzetközi rangsorokon elért eredménye biztató, és 
amennyiben bizonyos kritériumokban – mint a külföldi oktatók, 
illetve a tudományos publikációk száma – képes javulni, még több 
helyet léphet előre a nemzetközi rangsorokon.

Sajtóközpont – ÉE

Rangsorok: tudatosan a világ élvonalában 

Kar, a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgazdál-
kodási Kar, valamint a Műszaki Kar mellékleteit érinti.  

Döntött a testület az egyetemi kitüntetések és címek adományozá-
sának rendjéről szóló szabályzat, a Tanulmányi és Vizsgaszabályzat, 
a Hallgatói Térítési és Juttatási szabályzat, valamint a special rules 
and regulations for English Program students című szabályzat 
módosításáról, illetve az Egészségügyi Képzést Folytató Karokra 
Vonatkozó Ideiglenes Tanulmányi és Vizsgaszabályzat hatályon 
kívül helyezéséről.

A Gazdaságtudományi Kar, a Gyermeknevelési és Gyógypeda-
gógiai Kar, a Műszaki Kar, a Természettudományi és Technológiai 
Kar, valamint a tanárképzés 2023/2024. tanévre szóló Képzési Prog-
ramjának módosító indítványát is elfogadta a szenátus. Támogatta 

emellett a 2024. évi felsőoktatási felvételi eljárás követelményeinek 
módosítását és jóváhagyta a 2025. évi felsőoktatási felvételi eljárás 
szakos követelményeit.

Döntés született együttműködési megállapodás megkötéséről a 
shanghai DianJi universityvel és a shanghai university of Electric 
Powerrel, együttműködési szándéknyilatkozat megkötéséről a 
China Construction silk road Construction Investment Co., Ltd. 
vállalattal, továbbá a university of Business Engineering and Ma-
nagement Banja Luka intézménnyel, az NCJsC „saken seifullin 
Kazakh Agrotechnical research university” intézménnyel, a Profi 
university intézménnyel és a Tashkent Institute of Management 
and Economics intézménnyel. 

 Sajtóközpont – TPL
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Elhivatottság, innováció és együttműködés jellemezte az 
elmúlt egy évben a Debreceni Egyetemet fenntartó Gróf 
Tisza István Debreceni Egyetemért Alapítvány és a Tudo-
mányos és Társadalmi Tanácsadó Testület (TTTT) munká-
ját, a TTTT betöltötte azt a szerepet, amit szántak neki, 
és kijelölte a DE fejlődésének új irányait – jelentette ki a 
testület szeptember végi kétnapos ülésének megnyitóján 
Kossa György, a GTIDEA kuratóriumi elnöke.

A tavaly megalakult, a Gróf Tisza István Debreceni Egyetemért 
Alapítvány kuratórium elnökének munkáját segítő, számos külföldi 
és debreceni professzor alkotta Tudományos és Társadalmi Tanács-
adó Testület 2023-as eredményeit, a szakmai tapasztalatokat és a 
következő időszak kihívásait foglalták össze szeptember végén a 
Debreceni Egyetem Főépületének Aulájában. Az ülésen a résztvevők 
megemlékeztek a napokban elhunyt Nemessályi Zsolt professzorról, 
a testület néhai tagjáról is.

Kossa György  kuratóriumi elnök 
beszédében kifejtette: történelmi dön-
tés volt az egyetemekre vonatkozó új 
működési modell létrehozása,  így  to-
vábbi fejlődési lehetőséget kapott az 
intézmény a tudományos előrelépés, 
a nemzetközi megítélés, a stabil gaz-
dasági működés és az értékteremtés 
érdekében.

–  A DE speciális helyzetbe került, hiszen  a kuratórium és a 
TTTT létrehozásával az egyetem döntéshozatala, reprezentáció-
ja is kiemelkedővé vált. A testület tevékenységének köszönhetően 
stratégiai jelentőségű döntések születtek, a modellváltást követően 
a nemzetközi oktatási piachoz mérve is  látványos  fejlődést pro-
dukált az egyetem a gazdasági háttér, a stabil, önálló működés, az 
együttműködési lehetőségek erősítésében. Az egyetem küldetése a 
társadalmi hasznosság az oktatás és a kutatás terén. A testület tagja-
inak visszajelzései beépültek az oktatási és tudományos stratégiába, 
mely alapvető a célok elérésében – tette hozzá a kuratóriumi elnök.

A nemzetközi ösztöndíjakkal kapcsolatban Kossa György kitért 
rá, hogy a DE rendelkezésére áll az az összeg, amely szükséges 
ahhoz, hogy a fiatalok külföldön is szakmai tapasztalatokat sze-
rezzenek, ezt minden eszközzel segíti az egyetem, mely a nem-
zetközi oktatási partnerek támogatását is élvezi. Kihangsúlyozta 
a fiatal és a tapasztalt tudományos szakemberek motiválásának, 
támogatásának fontosságát, és felidézte a már átadott, minden 
tudományterület eredményességének ösztönzésére létrehozott 
GTIDE Publikációs díj, a professzori cím és Kiválósági PhD-ösz-
töndíj meghatározó szerepét.

szilvássy Zoltán rektor  előadásá-
ban az egyetem klaszteralapú együtt-
működési hálózatát, az intézményesí-
tett kapcsolatrendszer nyomán létre-
jött négyes hélix rendszert ismertette, 
melynek célja az oktatás és  kutatás 
mellett az innováció, a termékfejlesztés 
és a piaci értékesítés.

–  Az egyetem ambíciói alapján a 
legmagasabb csúcsokat szeretné meg-

Fókuszban az új irányok – ülésezett a TTTT 

hódítani, ezt a nemzetközi kapcsolatok erősítésével, valamint a 
régió lehetőségeinek kiaknázásával igyekszik elérni. Az egyetemet 
az is különlegessé teszi, hogy strukturált kapcsolatrendszer alakult 
ki a kormányzati szereplőkkel, a vállalatokkal és a pénzintéze-
tekkel közösen, így a régió tudásközpontjaként lehetőségünk 
van az oktatás és kutatás mellett a térség gazdaságfejlesztését, 
társadalmi és kulturális fejlődését is elősegíteni – mondta az 
egyetemi vezető.

A rektor kiemelte: a szenátus által is szentesített egészségipari 
fókusz révén az egyetem tevékenységében jelentős szerep jut a 
gyógyszer- és biotechnológiai vizsgálatok, műszeres diagnosztika 
és egészségipari kutatások mellett az egészségmegőrzést szolgáló 
innovatív megoldásoknak is.

– A kutatásharmonizáció révén az ipari partnerekkel egyezte-
tett kutatás-fejlesztési témákban a termékfejlesztés a kutatástól a 
klinikai tesztelésig egyetlen innovációs lánc mentén halad végig, 
amelyhez kapcsolódnak az akkreditált klaszterek – tette hozzá.

– A DE több mint egyetem. A felsőoktatási oktatás-kutatás, a 
köznevelés, a szakképzés, a betegellátás, a kultúra és a sport ágazati 
együttműködési rendszere, melynek jellemzője az innováció – je-
lentette ki Bács Zoltán kancellár előadása elején. Kiemelte, hogy 
a DE számos olyan  meghatározó vállalattal van kapcsolatban, 
melyek a piac felé sugározzák az innovációt. 

A kancellár beszélt az egyetem strukturális felépítéséről, gazdál-
kodási rendszerének fő jellemzőiről, kiemelt kutatásfejlesztési te-
rületeiről, az intézményt átfogó, a magyar felsőoktatás legnagyobb 
portálcsaládjáról, az sAP informatikai központ fejlesztéseiről, az 
egyetem megújult arculatáról, valamint kulturális és sportrendez-
vényeiről, -infrastruktúrájáról.

– Az ipari parkunk néhány létesítménye már épül, más elemei 
tervezés alatt állnak, így tíz éven belül olyan jelentős változáson 
megy majd át az intézmény,  amelyből komoly versenyelőnyt 
kovácsolva fejlődhet tovább – jegyezte 
meg a kancellár.

Nagy Péter, a Tudományos és Társa-
dalmi Tanácsadó Testület elnöke sze-
rint az egyetem vezetése elkötelezett, 
jó kezekben van,  a  dinamikusan és 
átgondolt stratégia mellett fejlődő 
intézménynek hálás feladat tanácsot 
adni.
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– Az elmúlt egy évben kijelöltük a következő fejlődési irányo-
kat, a testület tagjai megismerték a Debreceni Egyetem Magyar 
Tudomány finanszírozási programokban elért kiemelkedő ered-
ményeit. A kutatási témák bírálatának gyakorlata és módszertana, 
a publikációs eredmények kommunikálása esetén olyan  célo-
kat  jelöltünk ki, amelyekben az egyetemnek részt kell vennie. 
olyan tudományos tevékenységeket kell támogatni, amelyek 
aztán az intézmény javát szolgálhatják, ilyen a kiválóságok és a 
fiatal tehetségek támogatása, hiszen ők segíthetnek megugrani a 
következő szintet – jelentette ki a testület elnöke.

Az ülésen részt vett Jean-Baptiste  Michel, a Francia  Egész-
ségügyi és orvosi Kutatóintézet kutatási igazgatója, a TTTT 

tagja, aki a hirek.unideb.hu-na elmondta, hogy munkája során 
a szív-ér rendszeri aortatágulatokkal foglalkozik, és ezeknek az 
elváltozásoknak az aortában feltárt hatásait kutatja. Hozzátette, 
hogy újfajta paradigmát dolgoztak ki ezeknek a tágulatoknak a 
kezelésére, megértésére, felfedezték azt is, hogy az elváltozások 
genetikai okokra, mutációkra vezethetők vissza, a DNs-kód és a 
fehérjék közötti kapcsolat okozza az egészségügyi problémákat.

Az eseményen bemutatkoztak a testületnek az intézmény 
Gróf Tisza István Debreceni Egyetemért Alapítvány Kiválósági 
PhD-ösztöndíjat elnyert doktorandusz hallgatói is, akik interaktív 
formában ismertették tudományos munkáikat.

Sajtóközpont – BZ

Óriási érdeklődés mellett, több ezer vendéggel rendezte meg a 
Debreceni Egyetem a Kutatók Éjszakája című országos program-
sorozat debreceni állomását szeptember 29-én. Durrant, füstölt, 
életet mentett, programozott, idegen tájakon, virtuális valóságban 
járt a DE, ez pedig így volt tökéletes.

Egyetemünkön megtalálható és elsajátítható valamennyi tudo-
mányág képviseltette magát az egyedülálló estén, amelyen nem 
csupán a tudományterületek rejtelmeibe nyerhettek bepillantást 
az egyetemisták, illetve az egyetemre készülő ifjak vagy akár az 
idősebb generációk, hanem maguk is tudósokká válhattak egy 
estére az interaktív programokon. 

Kisebb riadalmat keltett, amikor a DE főépülete elé mentőhe-
likopter szállt le, illetve a legmodernebb mentőautók, esetkocsik 
érkeztek villogva. Aggodalomra semmi ok nem volt, senkinek 
nem esett bántódása, mindez a Kutatók Éjszakájának egyik leglát-
ványosabb és leghangosabb eleme volt, amely során az életmentés 
és a mentők életének kulisszatitkai tárultak fel. 

A Főépületbe belépve pedig várt bennünket az élő tudomány. 
Természetesen nem csupán az első számú egyetemi egység ágai 
mutatkoztak be, hanem valamennyi intézményrész valamennyi 
területe kínált vissza nem térő lehetőséget arra, hogy bepillantást 
nyerjünk a nemzetközileg is elismert és világszínvonalú kutatási 
munkába. No, de mit is jelentett ez? 

Nehéz lenne felsorolni, hány stand, terem, előadás, kipróbál-
ható, elsajátítható tudományelem sorakozott egymás mellett, a 
teljesség igénye nélkül azonban mégis nézzük meg, hogyan is 
válhattunk mi magunk is – akár a jövő – tudósaivá.

A Bölcsészettudományi Kar nyelvészeti egységei nemzetközi 
kitekintéssel jelentkeztek, mind különböző országok kultúráinak 
megismertetésével, nyelvtanulással vagy játékos kultúrismereti 
előadásokkal. Kifejezetten közkedvelt volt a Kommunikáció- 
és Médiatudományi Tanszék Bereal-lel foglalkozó sorozata, 
amelyben a közösségi média felületeinek rejtelmei nyíltak meg 
a résztvevők előtt. 

A természettudományok szerelmesei a MoL petrolkémiai sa-
játosságaiba is betekintést nyerhettek, mechatronikai mérnökké, 
járműtervezővé avatott bennünket a BMW. szokták mondani, a 
bűn sosem alszik. Hála istennek az egyetemen semmiféle kihágás 
nem történt, a jogászok mégis reprezentálták, milyen is lenne, 
ha valóban egy tárgyalásba csöppennénk és résztvevői volnánk 
a bíróság életének. 

Folyót szabályozni vagy épp rovarokkal foglalkozni, mezőgaz-
dásszá válni? A Debreceni Egyetemen ez sem volt lehetetlen egy 
este erejéig, legyen szó a legkisebbekről vagy az idősebbekről, 
akiket vonz a természet, annak szeretete és ápolása. 

Az egyik legnépszerűbb tudományterület mégis az egyre feltö-
rekvő és elterjedő Mesterséges Intelligencia mögött lakozott. A ro-
botikai és informatikai-technológiai háttér megismerésével az MI 
már nem csupán utópiává-disztópiává vált a Kutatók Éjszakáján, 
hanem valóban a szemünk előtt állt, testközelből csodálhattuk meg 
az emberi tudást látszólag meghaladó képességű, programozott 
valóság kiteljesedését. Több száz előadáson, több száz kipróbálható 
lehetőségben, megannyi elismert és neves szaktekintéllyel, több 
ezer vendéggel ismét jelesre vizsgázott a Debreceni Egyetem a 
tudomány ünnepén. 

Barna Marci, fotó: unideb.hu

Újabb sikeres Kutatók Éjszakája 
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Életének 79. évében elhunyt Nemessályi Zsolt egyetemi tanár, professor emeritus, tudós, kutató, tudo-
mányszervező, doktori iskola alapító, tanszékvezető, megbízott főigazgató, tudományos rektorhelyettes, 
a Debreceni Akadémiai Bizottság Mezőgazdasági szakbizottságának titkára, majd elnöke, a Magyar 
Tudományos Akadémia Debreceni Területi Bizottságának két ciklusban is alelnöke. 

Nemessályi Zsolt tevékenységének kiemelkedő állomása volt a Debreceni Egyetem közvetlen jog-
előde, a szenátus elnöki teendőinek ellátása, amely a debreceni felsőoktatási intézmények integrációját 
készítette elő. Meghatározó szerepe volt a résztvevő egyetemek, főiskolák és kutatóintézetek kölcsönös 
előnyökön alapuló megegyezésének.

Még felsorolni is sok, mennyi funkciót töltött be Nemessályi professzor aktív és nyugdíjas életútja 
során. ugyanakkor a magas beosztások, az elvállalt feladatok mellett a szó nemes értelmében ember 
tudott maradni. Közvetlensége, kiemelkedő munkabírása, emberszeretete a fiatal tudós korosztály elismerését is kivívta. Egyénisége 
példamutató volt – és kell hogy legyen – mindnyájunk számára.

Az ikonikus professzor munkássága több évtizedes oktatói-kutatói szemléletformálásban öltött testet. szakmai életútja során 
tudományos tevékenysége a hazai és  nemzetközi berkekben is elismerést nyert, ugyanakkor a gyakorlatban is megállta a helyét. Tu-
dományos eredményeit több mint 150 publikációban tette közzé. Munkásságát ismerik közvetlenül és közvetetten is azon nemzetközi 
munkatársai, akik az usA-ban, Németországban, Lengyelországban, szlovákiában, az orosz föderációban – és még sorolhatnánk hol 
– idézik szakmai megállapításait. Magyarországon 37 oktatási műben ismeretette az agrárökonómia aktuális és klasszikus eredményeit, 
axiómáit. Agrárközgazdász és agrármérnök nemzedékek sokaságát oktatta, akik mind a mai napig hálával gondolnak professzorukra.  

A magas, ősz hajú, tekintélyt parancsoló, mindig elegáns professzor már megjelenésével is tiszteletet keltett. szakmai érdeklődésén 
túl az értelmiségi lét szinte minden ágában tájékozott volt. Tudását, amelyet megszerzett vagy mestereitől megkapott, mindig igye-
kezett átadni tanítványainak, szűkebb vagy tágabb közösségének. Választékos, mondhatni kiváló előadásmódjával, lényeglátásával, 
aktív korának a legjobb előadói között tartották számon. Az innovatív ötletek generálása, befogadása és a múlt értékeinek elismerése 
egyaránt jellemezte személyiségét.

Legutóbb a tavalyi évben tisztelettel emlékezett meg legnagyobb tanítómesteréréről, Kádár Béláról, valamint mind a mai napig 
híres tanárairól, akiket példaként tekintett szakmai tevékenysége során.

Nemessályi Zsolt az oktatásnak és a kutatásnak szentelte élete nagy részét. Munkája 1972-től kötődött a kutatásokhoz, illetve a 
Debreceni Egyetemhez. Itt szerzett diplomát 1967-ben, majd négy évi fábiánházai főagronómus munkásságát követően meghívást 
kapott Kádár Béla tanszékvezetőtől a debreceni agrárközgazdasági tudomány fellegvárába. Ő maga említette, hogy „félpénzért” váltott 
munkahelyet, sikerekkel teli gyakorlati életét felcserélte az akkor még bizonytalannak tűnő oktatással és kutatással. Vélem, hogy nem 
csalódott. A Debreceni Egyetemen 1992-től dolgozott professzori beosztásban. Nyugdíjba vonulása nem jelentette pezsgő életének 
lanyhulását, mint professor emeritus egészen mostanáig fáradhatatlan és aktív életet élt. Doktori hallgatókat irányított, könyveket 
szerkesztett.

Munkásságát számos állami és szakmai testület ismerte el: tulajdonosa a Magyar Köztársaság Érdemrend Tiszti Kereszt kitünte-
tésének, megkapta a Debreceni Akadémiai Bizottság emlékplakettjét, tudományos nevelő munkája elismeréseként a Pro scientiis 
Agricultura díjat, továbbá – amire nagyon büszke volt – anyaintézményétől a Dr. Kádár Béla-díjat vehette át.

Életének utolsó szakaszában is megnyilvánult a jobbítás igénye, a fel nem tárt problémák tudományos alapokon való megközelí-
tésének szükségessége.

Nemessályi professzor az innovatív gondolkodó az agrárökonómia elismert művelőjévé vált gazdag életútja során.
Hajdani aspiránsaként, majd beosztott munkatársaként, később hivatali főnökeként, nem utolsósorban barátjaként kötelességemnek 

vélem ezen laudáció közzétételét.
Tudom, hogy mennyire imádta gyermekeit, unokáit, a családját. Ennek során nem tudok elvonatkoztatni egy dologtól: feleségét, 

Maját hihetetlen odaadással szerette. Az ő halála annyira megviselte, hogy elfogadta a teremtő akaratát, magával is megalkudva 
immár követte Maját az angyalok útján!

A kedves és tiszteletnek örvendő nagytudású professzor már nincs közöttünk. Távozásával családjában, tanítványai és barátai 
körében olyan űrt hagyott maga után, melynek betöltése lehetetlen. A szakmai közösség, amelyet oly nagy odaadással, hozzáértéssel 
és szeretettel vezetett, most fogja csak igazán megérteni, mekkora értéket vesztett örök nyugovóra térésével.

Nemessályi Zsolt emlékül hagyta ránk az egyik, szerinte nagyon fontos idézetet. Élvezzük hát a gondolatot:
„Taníts meg arra, hogy az előítéletektől és az irigységtől mentesen fel tudjam fedezni az utánam következő nemzedékek igazát, és 

ajándékozd nekem azt a derűs szabadságot, hogy sok jót tudjak mondani fiatalokról. Tölts be úgy a Te szereteteddel, hogy vénségemben 
is szívesen szóba álljanak velem az emberek. Tudom, hogy nem vagyok szent, de azt is tudom, hogy az öregember örökös zsörtölődése 
az ördög munkájának a csúcsteljesítménye.” (Forrás: Petress István: Idősek imája)

Emlékét kegyelettel megőrizzük.
Nábrádi András egyetemi tanár

Nemessályi Zsolt 
(1944–2023) 
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Végh Veronika: – Az első kérdésem, hogy mit szerettek egymásban? 
Illetve hogy mi az, ami esetleg idegesít a másikban? 

Lukács László: – Hát… Mennyi időtök van? 
Sidlovics Gábor: – Volt régebben egy interjúnk, és talán pont a 

Tomi fogalmazott úgy, hogy kicsit olyan ez, mint egy házasság. Van, 
amikor nagyon szeretjük egymást, van, amikor meg nagyon utáljuk 
a másikat. Most épp így a kettő között vagyunk valahol. szerintem 
egyébként ez tényleg igaz. Persze mondhatnék ilyen mindenféle 
magazindumákat, hogy ez a három ember összekapaszkodva megy 
a naplementében, és hogy ez mindig így lesz… Francokat. Nyilván 
vannak olyan időszakok mögöttünk, meg nyilván előttünk is, amik 
embert próbálóak tudnak lenni. És itt jön a közhely: de a zene, 
amit együtt csinálunk, az mindig felülírja ezeket a problémákat, 
konfliktusokat. 

Végh Veronika: – Ti a hétköznapokban is szoktatok együtt lenni, 
vagy inkább csak a szakmai munkában? 

Fejes Tamás: – Van ilyen is, olyan is. Volt például, hogy együtt 
mentünk nyaralni, de nem hiszem ilyen elő fog fordulni még 
egyszer…

Lukács László: – Az a helyzet, hogy nálunk az aktív időszak-
ban a zenei, szövegírói munka folyamán, ami eltarthat akár 
egy-másfél évig is, gyakorlatilag egyfolytában együtt vagyunk. 
Mások évente egyszer-kétszer, nyaralás címszó alatt, elmennek 
utazgatni. Hát mi kb. egész évben csak utazunk, úton vagyunk, 
és ez nálunk nem a pihenésről szól. Nem akarok számokkal meg 
százalékokkal dobálózni, de szerintem az év 365 napjából olyan 
200-220 napot mi együtt vagyunk. Egy légtérben, együtt élünk 
ilyenkor, ha úgy tetszik. Persze mind a hármunknak van családja, 
felesége, barátnője, vagyis magánélete, szóval abban az időben, 
amikor nem zenekarként járjuk az országot, mindig igyekszünk 
a családdal, barátokkal, ismerősökkel együtt lenni. Azt gondolom, 

Könnyű?Zenész 
ÉLETutak

hogy ez teljesen természetes dolog, még a zenészeknél is. (…)
A Tankcsapda 1989 óta, majdcsak 34 éve folyamatosan aktívan 
turnézik. Aktívan dolgozunk, nálunk nem volt sose szünet, nem 
volt olyan, hogy akkor most öt évig semmi, aztán újra összeállunk 
egy koncert erejéig. Nem, mi több mint 30 éve együtt zenélünk. 
És ez alatt a hosszú időszak alatt megfordult a koncertjeinken egy 
csomó ember, mellettünk, körülöttünk. 

A beszélgetésből többek között még az is kiderült, hogy Lukács 
Laci az első magyar űrhajós szeretett volna lenni gyerekkorában,de 
mivel ez Farkas Bertalan miatt meghiúsult, így maradt a 
rockzenész „hivatás”. Fejes Tamás dobos szerint is: ők hárman 
egyértelműen a zenére tették fel az életüket. 

Bács Zoltán, a DE kancellára a következőket mondta az ese-
ményről az unideb.hu-nak: – Ebben is elsők akartunk lenni, 
csakúgy, mint a sportstratégia létrehozásában, a sport tudomá-
nyos megközelítésében, fejlesztésében. A labdarúgás elmélete 
és gyakorlata című nagy sikerű sorozat mintájára indult el ez a 
könnyűzenei program, mely még a sportos tartalomnál is népsze-
rűbb lehet a jövőben. A multidiszciplináris jelleg megjelenésére ez 
a terület is tökéletesen alkalmas. 

Kapusi Kálmán, a DE Könnyűzenei Intézet vezetője szerint pedig: 
– A könnyűzenei kurzus eleve jó alapokat adott a most elindult alap-
képzésnek, mely öt év kemény munka eredményeként végezhető el 
az egyetemen. Ezzel egyértelműen történelmet írtunk. A szakindítás 
nagy küzdelemmel járt, akárcsak a zenészek életútja. Az előadás-
sorozat őszintén mesél erről, de a cél elsődlegesen a példamutatás 
és a hallgatók motiválása – tette hozzá az intézetigazgató.

A következő beszélgetés október 19-én 18  órától lesz az oDEon 
színháztermében, Wolf Kati énekesnővel és édesapjával, az Erkel 
Ferenc-díjas zeneszerző, dzsesszzongoristával. Wolf Péterrel.

Pótor Balázs, fotó: Vígh Levente

A Debreceni Egyetem Könnyűzenei Intézet és az oDEon 
egyetemi színház szervezésében a 2023-as őszi félévben 
kezdetét vette egy új, igazán izgalmas programsorozat 
a Könnyű?zenész Életutak címmel. A szeptember 21-én 
kezdődő esték házigazdája Végh Veronika, az oDEon 
Egyetemi Színház vezetője és Váradi Ferenc rádiós műsor-
vezető lesz. Az első meghívottak telt ház előtt a debreceni 
Tankcsapda zenekar tagjai voltak, következzen egy kis 
részlet a beszélgetésből.
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„Innováció nélkül ma már elképzelhetetlen a világ,
amelyben meghatározó szerepet kell vállalniuk 
az egyetemeknek” – hangsúlyozta október 12-én Haj-
dú András, a Debreceni Egyetem Informatikai Karának 
dékánja a 28. alkalommal a megrendezett Informatikai 
Szakmai Napokon. 

A kétnapos hallgatói programon 40 előadást hallgathattak meg 
a fiatalok, a növekvő létszámú külföldi hallgatókra való tekintettel 
angol nyelvűeket is. Az előadások nagy részét a meghívott cégek és 
szervezetek adták, de az Informatikai Kar arra is bátorított minden-
kit, hogy az egyetemi lehetőségek iránt is érdeklődjenek a hallgatók. 

A kar vezetője a rendezvény megnyitóján kiemelte: „míg a 
tavalyi szakmai napokon a kar 50 éves fennállását ünnepelték, 
addig idén – igazodva az egyetemi modellváltáshoz és a változó 
munkaerőpiaci körülményekhez – a hallgatók és a munkahelyek 
közötti találkozásra összpontosítanak”. Záró gondolataiban arra 
biztatta a hallgatókat, hogy merjenek belevágni egy-egy új ötletbe, 
használják ki a technológia adta a lehetőségeket, amihez az egyetem 
is igyekszik minden támogatást megadni a részükre. 

Hajdú András gondolatmenetéhez igazodva kezdte meg előadását 
Jutkusz Lilla, az egyetem Innovációs Ökoszisztéma Központjának 
igazgatója, aki a kutatás-fejlesztés és innováció jelentőségén túl az 
aktuális pályázatokra is felhívta a figyelmet. Mint felidézte, a külső 
környezetben bekövetkezett változásokra reagálva, továbbá az 

Megnyitó
az innovációval a középpontban

egyetem megváltozott szerepéhez és fejlesztési tervéhez igazodva 
jött létre az Innovációs Ökoszisztéma Központ, amelynek célja 
igazodik az egyetem küldetésnyilatkozatában megfogalmazott 
elképzelésekhez.

„Az aktuális és jövőbeni piaci/társadalmi igényekre reagálva, 
stakeholderek bevonásával szeretnénk elősegíteni olyan ötetek 
generálását, feltárását és fejlesztését, továbbá olyan innovatív 
megoldások, termékek, technológiák, szolgáltatások piaci meg-
jelenését, amelyek a társadalmi fejlődéshez is hozzájárulhatnak” 
– hangsúlyozta Jutkusz Lilla. „A megváltozott környezetünk, a 
felgyorsult világunk miatt megnőtt az innovatív megoldások iránti 
igény. A fejlesztésekben, az új(szerű) megoldások megszületésében 
kiemelt szerepe van az informatikának létező és fejlődő eszköztá-
rával: szerepe megkerülhetetlenné vált a hétköznapjainkban. Az 
Innovációs Ökoszisztéma Központban olyan üzleti mentorálással 
támogatott ötlet- és vállalkozásfejlesztő programokat is szerve-
zünk, ahol egy-egy hallgató vagy hallgatói csoport saját ötletével 
is foglalkozhat, de akár más karon tanuló hallgatók ötletfejleszté-
séhez is hozzájárulhat új szemléletmód beemelésével, vagy akár 
informatikai háttér kigondolásával. Az informatikus hallgatóknak 
is számos lehetősége van különféle fejlesztésekben részt venni, 
azokhoz kapcsolódni érdeklődésük szerint”. 

A Vezér utcai Innovációs Központ és a benne működő, 3D 
technológiával felszerelt Makerspace kényelmes és felvillanyozó 
környezetet biztosít a közös munkára, a szervezett programok, 
alkotóműhelyek, kerekasztal-beszélgetések pedig remek lehetőséget 
teremtenek a gondolatmegosztásra és ötleteket inspiráló találkozá-
sokra. A hallgatók hosszabb távú, esetenként kreditpontokat érő 
programokban is részt vehetnek. 

A nyitóbeszédek zárásaként a debreceni BsC Kerekasztal pro-
jektvezetője, Kissné Nyéki Éva ismertette a szervezet működését, 
amely nyolc debreceni nagyvállalat tevékenységét fogja össze: 
2018 óta a tagok a saját brandet háttérbe szorítva dolgoznak azon, 
hogy segítsék a jövő generációját annak érdekében, hogy minél 
képzettebb diákok áramoljanak a különböző szektorokba. Ennek 
szellemében számos workshopot, egyetemi kurzust indítottak, a 
legújabbat épp az Informatikai Karon. 

Az Informatikai szakmai Napokon az Innovációs Ökoszisztéma 
Központ munkatársai is előadást tartottak a stuDinnovate és uDeal 
programokról, amelyekre októberben tudnak jelentkezni a kar 
hallgatói is. Bővebb információk a programokról a techtransfer.
unideb.hu oldalon olvashatók.

SZ.L. fotó: unideb.hu
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Debrecen utcáin sétálva a jól ismert nevezetességek 
mellett lépten-nyomon helytörténeti érdekességekbe 
botlunk. Ha kellően nyitott szemmel járunk, a város egy 
olyan dimenziója tárul fel előttünk, ami új megvilágításba 
helyezi a Debrecenről eddig kialakított képünket. Fedezd 
fel velünk Debrecen kevésbé ismert arcát, rejtett értékeit 
egy rendhagyó, virtuális városnéző sétán!

számos évfordulót ünnepel idén a magyar irodalom, többek 
között a legendás költő, Csokonai Vitéz Mihály születésének 250. 
jubileumát. A magyar irodalom egyik legnagyobb hatású költője 
ezer szállal kötődik szülővárosához, Debrecenhez, ahol számos 
helyen és módon őrzik emlékét a róla elnevezett színháztól a 
református Kollégiumban látható emlékszobáig. A debreceni 
emlékhelyek közül most két olyan helyet ajánlunk figyelmetekbe, 
melyek Csokonai életének jelentős eseményeihez, születéséhez és 
halálához kötődnek.

Csokonai 1773. november 17-én látta meg a napvilágot a 
Hatvan utca 23. szám alatt. szülőháza ma már nem áll, a helyén 
található épület sorsa azonban különös módon őrzi nemcsak a 
költő, de a huszadik századi történelem örökségét is. A Csokonai 
szülőházának helyén álló hatalmas, halványzöld színű polgárház 
helytörténeti érdekessége, hogy 1905-től 1928-ig itt működött 
a város első múzeuma, valamint itt élt és dolgozott Zoltai Lajos 
helytörténész, muzeológus és etnográfus, aki sokat kutatta Deb-
recen múltját. A Csokonai-házban létrehozott Városi Múzeumot 
Löfkovits Arthur debreceni ékszerész, műgyűjtő alapította, hi-
vatalos megnyitójára országos ünnepség keretében 1905. május 
21-én, Csokonai Vitéz Mihály halálának 100. évfordulóján került 
sor. A múzeum sorsát a közeli Füvészkert helyén 1930. május 25-
én megnyílt Déri Múzeum pecsételte meg, ami után nemcsak a 

Hatvan utcai intézmény zárt be, de az alapító Löfkovits érdemei 
is hosszú időre feledésbe merültek. 

Mintegy másfél évtizeddel később, 1944 májusában újra 
különleges funkciót kapott a Csokonai-ház, a gettósítás idején 
ugyanis ide költözött be az a rendőri kirendeltség, amelyik a zsi-
dók bejelentkezését bonyolította le a gettókba. A ház és a Hatvan 
utca mai látképe szinte már alig mesél e vészterhes időkről és az itt 
létrehozott gettókról, leszámítva a közeli zsidónegyed látnivalóit és 
emlékhelyeit, ahol megismerhetjük a debreceni zsidóság történetét 

és hagyományait. A környéken 
érdemes barangolni, hiszen a 
Hatvan utca eklektikus pol-
gárházai között számos kü-
lönlegesen szép homlokzatot 
fedezhetünk fel, a Hatvan 
utca és a Mester utca között 
húzódó Mesterfalva óvárosi 
utcáin pedig szinte tapintható 
a cívis örökség.

A református Kollégium-
mal szinte egybeforrt Cso-
konai, az iskola egyik leg-
ismertebb diákjának neve, 
aki nemcsak tehetségét bon-
togatta az intézmény falai 
között, de ahonnan viharos 
körülmények között távozott. 
A kollégiumból való kicsa-
pása után Csokonai többfelé 
megfordult az országban, élete 
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végén azonban visszatért szülővárosába, Debrecenbe, a Darabos és 
a Hunyadi utcák sarkán álló kis házba, ahol özvegy édesanyjával 
élt együtt. A ház ma is áll, annak ellenére, hogy átélt egy pusztító 
tűzvészt 1802. június 11-én, amikor leégett a város északnyugati 
része, beleértve a András templomot is (a református Nagytemp-
lom elődje). Mintegy 1500 ház pusztult el, köztük a költő háza is, 
amiről Csokonai egyik levelében ekképp számolt be: „Most az üszög 
és a hamu között fekszik az az együgyű, de nekem tág és gazdag 
hajlék, amelybe kívántam a világ lármája elől magamat nemzetem s 
muzsáim szolgálatjára elvonni, pusztává lett az a kis ország, melyben 
én király voltam magam előtt. Éppen a rózsák nyíltak, amikor ker-
tecskémen a lobogó lángok keresztülrohantak, szívfacsarodva kellett 
szemlélnem, mikor Tuskulánumom, hol legérzékenyebb gondola-
taim teremtődtek, a láng között ropogott, mikor a rózsalugas tövig 
égett s az a fülemile, mely e 
kis zöld szálának minden 
éjjel concertet adott, őrjöng-
ve repült el a barátságosabb 
erdei vidékre.” 

A súlyos tüdőbajban szen-
vedő költő igyekezett a csa-
ládi házat újjávarázsolni a 
tűzvész után, a kertben egy 
másfél szobás házikót épített 
magának, hogy nyugodtan 
dolgozhasson és fogadhas-
sa barátait. utolsó hónap-
jait a munka, a barátok, 
a tavaszi-nyári pompába 
öltözött természet tették 
elviselhetővé. Halála előtt 
nem sokkal már érezhette 
végzetét, hiszen így írt ba-
rátainak: „Mit írjak még? 
Írhatnám még, hogy sokkal 

rosszabbúl vagyok, mint voltam; – a lábom nem bír, nem eszem, 
amit eszem is, kihányom; hogy a köhögés szakadatlan rajtam, és 
tíz grádussal erőszakosabb stb. De effélékkel minek terheljelek; 
ha meggyógyulok, megírom, ha meghalok, leszen tán ki megírja: 
Isten hozzátok! ne szűnjetek meg szeretni, aki titeket halálig fog 
szeretni. – Csokonai M.” 

Debrecen legendás költője, Csokonai Vitéz Mihály a Darabos 
utca 19. szám alatti házban hunyta le örökre szemét 1805. január 
28-án. Nevét szülővárosában, Debrecenben utca, színház, iskola 
és étterem őrzi, szobra áll a Kálvin téren és a Csokonai színház 
homlokzatán, síremléke pedig az egykori Hatvan utcai temetőben, 
a Dorottya utcán található.

Erdei Nóra, 
fotó: Löki Viktor, Déri Múzeum Fotótára, Fortepan
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ZölDEbbítő

Milyen hatással van a mikro- és nanoműanyag 
az emberi szervezetre?

Műanyagok mindenhol körülvesznek minket a minden-
napi életünkben. A műanyagok az ipar és a technológia 
fejlődésének szerves részei lettek, de sajnos azoknak 
a környezeti hatásoknak is, amelyekkel mostanában egyre 
gyakrabban találkozunk. 

Makroműanyagok
A makroműanyagok azok a nagyobb műanyag darabok, 

amelyeket a mindennapi életben használunk, mint például a 
műanyag palackok, táskák és edények. Ezek a termékek gyak-
ran a természetben maradnak évtizedekig, ami hosszú távon 
szennyezést és környezeti problémákat okoz. Az állatok, például 
a tengeri madarak és a tengeri emlősök, gyakran fogyasztanak 
makroműanyagot, mivel azok nagyon hasonlítanak táplálékukra. 
Ez a fajta szennyezés nemcsak a tengeri élőlényeket érinti, hanem 
azon embereket is, akik a tengeri ételeket fogyasztják.

Mikroműanyagok
A mikroműanyagok olyan apró műanyag részecskékből áll-

nak, amelyek általában 5 milliméter vagy annál kisebb méretű-
ek. Ezek a részecskék sokféle forrásból származhatnak, például 
műanyag hulladékok lebomlása során. Ezen anyagok képesek 
bejutni a vízi ökoszisztémákba és bekerülni az élelmiszerláncba, 
ami potenciálisan negatív hatással lehet az emberi egészség-
re. A mikroműanyagok felhalmozódása a szervezetben még 

mindig vizsgálat alatt 
áll, de néhány kutatás 
azt sugallja, hogy az 
emberi egészségre ká-
ros lehet.

Az emberi egészség-
re gyakorolt hatások 
közé tartozik a poten-

ciális gyulladásos válasz, amely károsíthatja a szöveteket, 
valamint a mikroműanyagokban található kémiai anyagok 
felszívódása. A kutatók további vizsgálatokat folytatnak annak 
érdekében, hogy jobban megértsék a mikroműanyagok emberi 
egészségre gyakorolt hatásait.

Nanoműanyagok
A nanoműanyagok a legkisebb műanyag részecskék, szabad 

szemmel nem láthatók. Ezeket a részecskéket gyakran külön-
böző termékek, például kozmetikumok és festékek gyártásához 
használják fel. A nanoműanyagokkal kapcsolatban kevés kutatás 
áll rendelkezésre, de néhányan aggódnak az emberi egészségre 
gyakorolt potenciális hatásaik miatt.

A legapróbb részecskék hamar a levegőbe kerülhetnek 
és belélegezhetők lehetnek, ami potenciálisan a tüdőre és a 
légzőrendszerre gyakorolt hatásokhoz vezethet. A kozmetiku-
mok közvetlenül érintkezhetnek a bőrrel, és potenciálisan aller-
giás reakciókat vagy irritációt okozhatnak. A nanoműanyagok 
felülete lehetővé teszi számukra, hogy könnyen kölcsönhatásba 
lépjenek élelmiszerrel, ami azt jelenti, hogy az élelmiszerek fo-
gyasztása révén is bekerülhetnek az emberi szervezetbe.

Az embereknek és a társadalomnak is fontos szerepe van a 
műanyagszennyezés csökkentésében. Az újrahasznosítás, a 
fenntartható csomagolások és az okosabb fogyasztási szokások 
bevezetése mind hozzájárulhatnak ahhoz, hogy csökkentsük a 
műanyagszennyezés negatív hatásait mind az emberi egészség-
re, mind pedig a környezetre.

Írta: VAJKÓ ÁDÁM bizottsági tag

Kép forrása: https://www.floewater.hu/post/veszelyben-a-tenger-
elovilaga-mit-tehetunk-itt-es-most
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ZölDEbbítő

mára már annyira felgyorsult a világ, hogy szinte minden 
pillanatok alatt változik meg körülöttünk. Ez a divattal sincsen 
másképp. Hiszen mindannyian próbálunk minél divatosabban 
öltözködni. De a trendek gyors váltakozása miatt nehéz mindig 
a legújabb, legdivatosabb ruhadarabokat beszereznünk. Ezt 
próbálja kielégíteni a fast fashion.

mégis mi az a fast fashion?
Ez a jelenség rohamtempóban másolja le a hírességek és a 

high fashion világából érkező legfrissebb trendeket és teszi 
elérhetővé a hétköznapi emberek számára. Viszont a gyors 
divatnak megvan a maga árnyoldala. Számos ruházati márka 
követi a fast fashion szellemiségét, ami a minőség és sajnos a 
környezetvédelem rovására is megy. mindemellett olyan szlo-
genekkel reklámoznak, amik kifejezetten hangsúlyozzák azt, 
hogy mennyire olcsók és divatosak az általuk gyártott darabok. 
Sőt rengetegszer kapunk különböző kuponokat, hogy ezáltal 
is vásárlásra ösztönözzenek minket. Így még inkább nehéz 
ellenállni annak, hogy ne vegyünk egy halom, minél trendibb 
ruhát ezektől a cégektől. 

Habár a fast fashion termékek általában nem a tartósságuk-
ról híresek. Köztudott, hogy poliészterből készülnek. Ennek 
az anyagnak az egyik jellemzője, hogy a bőrrel és a gyapjúval 
ellentétben sokkal könnyebb hozzájutni és előállítani. Ezáltal 
sokkal megfizethetőbb, de pár hordás és mosás után kifakul, 
illetve elszakad az ebből készült ruha. Ekkor már lehet, hogy 
nem is annyira divatos az adott darab, és mivel sokszor már 
megvarrni sem lehet, így szinte biztos, hogy a kukában fog 
kikötni. De itt nemcsak a ruhák anyaga és minősége a probléma, 
hanem a gyárak is, ahol készülnek. 

A világ elmaradottabb országaiban, rendkívül olcsó munka-
erővel készítik el ezeket a termékeket számunkra. Sajnos ezek a 
tényezők mind közrejátszanak abban, hogy a divatipar mára a 
világ egyik legkörnyezetszennyezőbb iparágává nőtte ki magát. 
Évente 60 ezer tonna fast fashion termék végzi szemétledobó 
telepeken végezve, ahol újrahasznosítás 
helyett elégetik őket. Így a divatipar a 
károsanyag-kibocsátás tekintetében 
mondhatni, dobogós helyen áll, ugyanis 
8-10%-át csak ez az iparág adja. mind-
emellett rengeteg olyan vegyszer és 
szintetikus anyag kerül a természetbe 
a kidobott ruhák elégetése, akár már 
gyártása során is, amik károsak környe-
zetünkre nézve.

De mi lehet a megoldás? 
Elsősorban próbáljuk kerülni a köztu-

dottan fast fashion márkákat, és ne vásá-
roljunk tőlük. Helyette inkább próbáljunk 
időtálló darabokat venni, amik lehet, egy 
kicsit drágábbak, de évekig, sőt évtize-
dekig kitartanak. Az is nagyon sokat 
segít, ha megtaláljuk a saját stílusunkat 
és nem a legújabb trendeket követjük. 

Ezért ne vásárolj fast fashion boltokban!

Ezáltal a ruháinkat nem fogjuk olyan gyakran lecserélni vagy 
kidobni. Ha pedig már végképp nem tudunk mit kezdeni egy 
megunt darabbal, akkor adományozzuk el őket például rászo-
rulóknak, ezt különböző ruhagyűjtő pontokan megtehetjük. 
Vagy jó megoldás lehet az is, ha eladjuk őket. 

De akár az Add Körbe! eseményünkre is elhozhatod, a Zöld 
Pont irodába, ahol szívesen fogadjuk az összes nem használt 
vagy már megunt darabot! Így te is tehetsz valamit azért, hogy ne 
szennyezzük feleslegesen a környezetünket, ezáltal az ökológiai 
lábnyomodat sem növeled. És akár az is lehet, hogy valakinek a 
te felsőd vagy nadrágod lesz az új kedvenc ruhadarabja!                                                                                                                   

       Írta: SOMOSKŐI ANNA, bizottsági tag

Kép forrása: https://pirg.org/articles/whats-the-problem-with-
fast-fashion/ https://www.janushenderson.com/en-se/advisor/
article/alterations-at-the-fast-fashion-industry/
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Szécsényi Nikolett: Ősz

Version No. 1 translated by: Krisztián Cseresznye

Like a medieval monk 
Dreaming in the cobweb covered corner of a decrepit chamber 
Who has cleansed himself of the dirt of earthly desires 
And who is halfway afloat in pure aether 
sitting at his enormous table 
Which is covered with books 
End etching tiny pictures 
In the center of capital letters 
Eternally painting Madonna 
With gold and sky-blue 
until he gives up his spirit 
With a gentle smile on his face 
 
I too would like to capture you so much 
By the faint, evening light 
of my lantern 
With blue and golden words 
To paint nothing but you 
until my fingers wither off 
Like the decaying branches of a tree 
And until my head slowly drops 
Into the divine lap of peace 
My love, the most beautiful flower of the world

Jenő Dsida: With Golden and Blue Words

Version No. 2 translated by: Gábor Cseresznye

Like a medieval monk
Who is dreaming under the ancient arches and cobwebs,
Who has been purged of the desires of the flesh
And almost hovers on the fresh sky
sitting at his enormous desk
Which is littered with books
squeezing tiny pictures
In the middle of calligraphic letters
Painting Madonna always forever
With pure golden and heavenly blue
until his soul and smile
Dissolves in the thin air

I would like to do the same at my secretaire
beside my faint oil lamp in the afterglow
Convincing history to know
My golden and heavenly blue words about you –
only seeing You, only painting You
until my fingers wither away like the twigs
of a decaying tree, until my head will sag
Into the lap of divine peace
oh my Love –
The most delicate petal of the world
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A már tízéves okuláré Projektbe új életet lehelt két évvel ezelőtt 
Horváth Benji és a Fiatal Drámaírók Háza. Ez sok új lehetőséggel 
és változással járt. Pl. a kiírt hívószavakra már bárki írhat, az előa-
dott darabok kötetben is megjelennek minden évben, és ezek közé 
a változások közé tartozik, hogy szeptember végén megrendezték 
a háromnapos Fiatal Dráma Fórumát. Én is jelen voltam.

A helyszín a Budapesti Mu színház volt, ahol többek között 
bemutatták nem felolvasószínházi formában az egész estésre dú-
sított, előző évadban, legtöbb városban nyertes okuláré Projekt-es 
darabokat. (Villámrandi, Találkozások, Animalitas Animae, Ama-
zonok) A színes programok közé tartozott a Drámaíró Workshop 
is, a jelentkezők választhattak Fábián Péter, Formanek Csaba és 
romankovics Edit tréningje közül. 

A jelentkezés már egy hónapja megkezdődött és egy-két na-
pon belül be is telt. Én még első nap lecsaptam Formanek Csaba 
workshopjára, ami az ötletterápia címet viselte. 

sajnos a Fórum többi programjáról lemaradtam, de ez is nagy 
inspirációt jelentett számomra mint leendő drámaírónak. A tré-
ningen több online okulárés megbeszélésről ismerős drámaírót is 
felfedeztem, ismerősként üdvözültük egymást. A reggeli kötelező 
kávék után indult is a workshop. Formanek Csaba a debreceniek 
és a DEszínházba járók számára is ismerős lehet, hiszen sokszor 
hozott el közénk jobbnál jobb darabokat, amelyeket ő rendezett, 
és legtöbbször írt és játszott is. 

Az ismerkedő kör után elbeszélgettünk arról, mi az ötlet, miben 
különbözik a témától, kinek hol és mikor bukkannak fel ötletei, és 
hogyan dolgozzuk fel a nyakon csípett ötletünket. Csaba szerint 
szerzőként az egyik legnagyobb kihívás, hogy a saját ötleteinktől 
el tudjunk távolodni, tudjuk őket elengedni, más perspektívából 
szemlélni. Vizsgáltuk azt is, hogy mitől jó egy ötlet? Biztos, hogy 
az első ötlet a jó? Honnan gyűjtsünk, mihez ragaszkodjunk, 
mihez ne? És ami a legfontosabb, hogyan lopjunk jól ötleteket? 
Miután némi elméleti tudással felvérteztük magunkat, mindenki 
ötleteket írt, és eldöntötte, mindez kis ötlet vagy nagy ötlet, hiszen 
más-más helyre gyűjtöttük őket, majd húztunk, és volt egy óránk, 
hogy írjunk egy drámajelenetet. Az ötletek nagyon jók voltak, az 
idő szorított minket, de így is jó kibontások születtek, amelyekről 
utána elbeszélgettünk, jó-e a csapásirány, és ki merre vinné tovább. 
sajnos mindenkire nem került sor, pedig kíváncsian vártam, hogy 

workshoptársam mit hoz ki ötletemből, egy fokozatosan kecskévé 
alakuló férfiról. A három csapat ezután összeült, és közös mun-
kabemutatót tartott. Beigazolódott, hogy lehet kevés idő alatt is 
hatékony, gondolatokban gazdag munkát végezni. Én sok ötletet 
hoztam magammal. A Keringés című drámakötet bemutatóján 
és azt követő bulin sajnos már nem tudtam maradni, de az élet 
tovább zajlik. 

október első hetében elstartol az okuláré Projekt új évada, 
amelynek első hívószava a Kelet. Ivánovics Fruzsina Ergonomikus, 
szarvas Melinda: Keep smiling és rédei roland: Csak ha ránéznek 
című darabja lesznek megtekinthetők tizenhét városban. Debre-
cenben október 6-án este lesz a bemutató. Elsejéig pedig még lehet 
küldeni minidrámát az Ikszre, amely a decemberi okuláré témája, 
hívószava.  Az okuláré-vonat robog hát tovább, tartsatok velünk!

(eSTé) www. deszinhaz.hu

Ötletből többlet 
– az Okuláré továbbszáguld
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Szeptember 23-án Szendrői Csaba énekes, szövegíró, 
Tóth András gitáros, Kovács Zoltán billentyűs, Horváth 
B. Ede basszusgitáros és Németh Szabolcs dobos, azaz az 
Elefánt rengette meg a Víztorony színpadát. A jól sikerült 
koncert előtt Csabát és Edét kaptuk mikrofonvégre, hogy 
meséljenek nekünk a csapat múltjáról, a jelenéről 
és jövőbeli terveikről. 

EÉ: – Úgy tudom, hogy szombathelyi gyökerekkel rendelkeztek. 
Visszaásnátok a kezdetekig? Hogyan érintett meg a zene, és hogy 
lett ebből zenélés?

Csaba: – Huh… Én alapjában véve jáki vagyok, a szombathelyi 
kötődés azt jelenti, hogy mindannyian ott zenéltünk gyakorlatilag 
először. Általános iskola második-harmadik osztályában egyházi 
kórusban énekeltem. szóval a zenéléssel való foglalkozás kezdete 
nagyjából onnan datálódik. Aztán a lényeg az, hogy szombathelyi 
volt a Totyával az első zenekarunk, amely már Elefánt néven futott, 
abban még csak ketten voltunk, plusz más tagok. Aztán az egészből 
lett Budapesten egy új Elefánt, amiben már a srácokkal vagyunk. 
Az elmúlt tizenkét évben folyamatosan együtt dolgozunk.

Ede: – Viszont mindenki ismerte a másikat szombathelyről. 
Csak akkor még nem zenéltünk együtt, de találkoztunk, tudtunk 
egymásról. Beszéltünk többször, mindenféle éjszakai szórako-
zóhelyeken, hogy egyszer majd csináljunk közösen dolgokat, 
és senki nem gondolta, hogy ebből tényleg lesz valami. Nekem 
például Csabi meg Totya írtak messengeren 2012 januárjában, 

hogy „Figyi, nem akarsz velünk zenélni?” Mondom, de… oké, 
akkor jövő héten koncert. Ez így jött. 
EÉ: – A közönség a Kodály Method klipsorozatban fedezhetett 
fel benneteket 2012-ben. Gondoltátok, hogy olyan sikert arat a 
Magányos című dal? 

Csaba: – Talán fura válasz lesz, de igen, gondoltuk. Az a helyzet, 
hogy az első Elefánt-koncertnek, amikor még csak a Magányos 
jelent meg mint Elefánt dal, olyan sikere volt… szerintem mind-
annyian meglepődtünk. Ezután döntöttük el, hogy ezt folytatjuk 
tovább. Legyen még egy koncert, és még egy, és még egy… (ne-
vetés) Egyszer csak észrevettük, hogy itt ragadtunk tizenkét éve. 
szóval bennem volt egy érzés, hogy ez most más, mint amit eddig 
csináltam, akkor abszolút úgy éreztem, hogy ebben van valami. 

Ede: – Furcsa lenne, ha én azt mondanám, hogy nem… Az egy 
szar volt. (nevet)
EÉ: – Ezt a kérdést nyugodtan hagyjátok megválaszolatlanul, ha 
idegesít, de érdekel, miért lettetek épp Elefánt? Miért nem zsiráf, 
gnú, orrszarvú vagy bármi más?

Csaba: – Az elefánt volt a kedvenc állatom kiskoromban. Meg 
ez olyan, hogy miért adja valaki azt a nevet a gyerekének, hogy 
István, meg Laci vagy Csabi? Ki tudja? Valamiért így alakult.

Ede: – Bennünk meg nem volt kérdés, hogy ez legyen a név. 
Nyilván az már nem is az a pont volt, hogy na, nevezzük másképp 
a zenekart. Legyen az, legalább valamin nem kell gondolkodni.

MűFAJOK ÉS STÍLUSOK FELETT
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EÉ: – A zenéteket nem lehet könnyen beskatulyázni, arra azonban 
kíváncsi vagyok, kik azok a zenészek, akik hatással voltak vagy 
vannak rátok?

Csaba: – rám Ede meg Totya… szerintem van egy közös pont, 
és az a Portishead. számomra az ő zenéjük volt meghatározó 
kiskoromban. Azonkívül rengeteg punkzenét hallgattam, meg 
magyar underground rapet. Meg persze Kispál és a Borzot. 
Ezeknek a hatásoknak egy furcsa vegyülete lehet, amit csinálunk. 

Ede: – Vannak közös metszetek abszolút. Azt azért mindig 
elmondjuk, hogy mindannyian mindenféle stílusból jöttünk, én 
például a reggae szcénából érkeztem anno. Vagy szabi is sokféle 
stílusban játszott. Nem ebben volt vagy van a közös metszet, hanem 
esetleg abban, amiket szerettünk… A radioheadet is bírtuk…
EÉ: – Csaba, milyen inspirációk alapján születnek a szövegek? Köny-
nyen író típus vagy vagy hetekig, hónapokig farigcsálod a sorokat, 
míg végül elkészülnek a kész verziók?

Csaba: – Változó. Van olyan szövegem, ami nagyon hamar 
elkészül és van olyan, amin sokat rágódok. Van, ami ihletett pil-
lanatban születik, és azonnal készen van, és van olyan, amin kell 
agyalni, ülni és gondolkodni.
EÉ: – Milyen metódus alapján dolgoztok? Zenére készül a szöveg 
vagy fordítva, netán egyszerre?

Csaba és Ede: – Is-is.
Ede: – Tényleg. Van, hogy Csabi hoz egy szöveget…
Csaba: – Mondjuk, ez régebben volt, most már inkább zenére 

írok szöveget, de mindkét esetre van példa.

EÉ: –  Magyarul éneklő zenekarként, ahol ráadásul fontos a szöveg, 
nem tűnik úgy, hogy külföld felé kacsintgatnátok. Itthon viszont – 
és ez nem rosszindulat, csak más zenészek által is megfogalmazott 
álláspont – nem érzitek úgy, hogy ugyanazokat a köröket kell 
futnotok újra meg újra?

Csaba: – Hát, azért a zenekar karrierje épülget. Hogy van ez 
a közhelyes mondás? Nem lépsz kétszer ugyanabba a folyóba. 
Nincs két ugyanolyan koncert, még ugyanazon a helyszínen sem. 

Ede: – Például itt, Debrecenben, ahol egy éve és két éve is ugyan-
így szeptemberben játszottunk, mindig meg vagyunk lepődve, 
hogy többen jönnek, gyorsabban fogynak a jegyek. Nyilván más 
számokat játszunk, másfajta műsorral készülünk, tehát ahogyan 
a közönség változik, úgy mi is.

Csaba: – Meg az aktuális hangulatunk is mindig más, eszerint 
változik a játszott műsor. 

Ede: – Azzal kapcsolatban, hogy nem próbálunk a külföld felé 
terjeszkedni, bennem nincs hiányérzet. Tényleg el lehet mondani, 
hogy az elmúlt tizenkét évben, hol kisebbet, hol nagyobbat, de 
tudtunk előrébb lépni. Ennek nyilván van valahol egy vége, de 
jól érezzük magunkat.
EÉ: – Merre tart az Elefánt? Mivel foglalkoztok mostanában, van-
nak-e előkészületben új projektek, netán lemez?

Csaba: – Mire ezek a sorok megjelennek, már túl leszünk egy 
hatalmas koncerten a Budapest Parkban. Aztán a következő 
lemezzel foglalkozunk majd megállás nélkül. 

Ede: – Ami állítólag jövő tavaszra kijön.
Csaba: – Ezt írjuk most. Már gyűjtjük az ötleteket. Úgy tervez-

tük a koncerteket is az őszi-téli időszakra, hogy jusson időnk a 
zenélésre, próbákra. sokszor az a helyzet, hogy annyi koncertünk 
van, hogy nem tudunk még próbákat is beiktatni. Ehhez sok idő 
kellene, néha egész hétvégéket kellene a próbateremben tölteni.
EÉ: – Tehát akkor már megvannak az ötletek, szövegek…

Csaba: – Abszolút, sőt, nem tudjuk kiválogatni, hogy a sok 
anyagból melyik legyen az, amivel tényleg érdemes foglalkozni. 
szóval tömören és röviden: lemez készül, és tavasszal szeretnénk 
megjelentetni. 

bigtom - , fotó: Schuszter Bálint, Nagyerdei Víztorony
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rengeteg érdeklődő volt kíván-
csi a Debreceni Egyetem E-sport 
Központjára, valamint a DEAC 
E-sport szakosztályának működé-
sére a szeptember végén megren-
dezett nyílt napokon. A Nagyerdei 
stadion külső karéján található lé-
tesítménybe nyolcvanan látogattak 
el a két nap alatt.

A szakosztály és a központ azzal 
a céllal rendezte meg az e-sport 
nyílt napokat, hogy tagokat to-
borozzanak a jelenleg száz tagot 
számláló szakosztálynak, valamint 
betekintést engedjenek a modern létesítmény minden-
napjaiba, legfőképpen a hallgatók körében.

– Nagyon sikeres volt a kezdeményezés, hiszen mind-
két napon gyakorlatilag telt ház volt. Külön öröm, hogy 
az összesen nyolcvan érdeklődőből hatvanan jelezték is, 
hogy szeretnének csatlakozni a DEAC E-sport szakosz-
tályához, így hamarosan már 160 tagú lehet a DEAC-
Hackers – mondta sánta János, a Debreceni Egyetem 
E-sport Központjának igazgatója. A fiatalok legfőképpen 
arra voltak kíváncsiak, milyen felszereltségű gépeken gya-
korolhatnak és versenyezhetnek, milyen feltételekkel lehet 
azokat használni, ha betérnek a létesítménybe. Továbbá 
arra is, hogy milyen előnyökkel és kötelezettségekkel jár 
az, ha valaki a DEAC E-sport szakosztályának a tagja.

A nyílt napra ellátogattak olyan fiatalok, akik már 
szerepeltek az egyetemi bajnokságban, illetve ott érmes 
helyezést értek el, és magasabb szinte emelnék az e-sport 
tudásukat, illetve a továbbiakban DEAC-színekben sze-
retnének versenyezni.

A nyílt napon az érdeklődők megismerkedhettek a 
DEAC e-sport edzőivel is, és szabadon kipróbálhatták a 
gépeket és a konzolokat.

Sajtóközpont – PKZs

Nyílt nap az E-sport Központban 



EgyEtEmi ÉlEt  232023. október



2023. október24  unideb.hu DEficit

Economic Inequality
It is not a surprise for anybody that economic inequality is one 

of the most prominent points of issue that many economists can-
not simply ignore as it continues to be at the center of attention as 
the pandemic swept away all the financial and social securities in a 
lot of developing and even developed countries to show everyone 
how worse can inequality be. 

The world’s ten richest men more than doubled their fortunes 
from $700 billion to $1.5 trillion —at a rate of $15,000 per second 
or $1.3 billion a day— during the first two years of a pandemic 
that has seen the incomes of 99 percent of humanity fall and over 
160 million more people forced into poverty. (Lawson – Jacobs 
022 and Nabil et al. 2022)

Inequality is the state of not being equal, especially in status, 
rights, and opportunities.

Let’s first start with income inequality definition. Income 
includes the revenue streams from wages, salaries, interest on 
a savings account, dividends from shares of stock, rent, and 
profits from selling something for more than you paid for it. 
unlike wealth statistics, income figures do not include the value 
of homes, stock, or other possessions. Income inequality refers 
to the extent to which income is distributed unevenly among a 
population. (Inequality 2022)

Looking on the other hand, we define wealth inequality as the 
total of an individual’s assets minus their liabilities. An owned 
personal house, cash in savings accounts, investments in stocks 
and bonds, real estate, and retirement funds are all examples of 
assets. Liabilities include all debts owed by a household, includ-
ing credit card debt, school loans, mortgages, and other unpaid 
bills. (Inequality 2022)

Figure 1 regional composition for the top 10%, middle 40% 
and bottom 50% wealth groups, 2021

Notes: The colored rectangles show the wealth possessed by each 
group (global bottom 50%, middle 40% and top 10%). The size of 
colored rectangles is proportional to wealth owned by each group, 
and by each region within each group.

Source: Chancel et al. 2022:89

Various forms of inequality can affect either positively or nega-
tively on income and wealth inequality. Blacks and Hispanics have 
lower rates of property ownership, employment, and life expectancy 
than whites at every educational level. Another very serious issue 
is gender disparity. Women typically put in more hours at work 
than men do, but they are paid less. In the us, women only make 
up around 78% of what males do. Geographical inequality can be 
too prevalent because not everyone who is a legal resident or even 
a citizen of one country enjoys the same rights as people of other 
nations. For instance, China’s Houku system greatly reduces the 
ability of people born in rural areas to migrate and take advantage 
of public services in many urban areas. similar to how many outside 
immigrants can live in many industrialized nations, but with greatly 
limited civic and economic rights. (Knoop 2020)

However, people these days still question the importance of 
inequality. As inequality always existed throughout history and 
some people simply can be much wealthier than others. It can be 
said that inequality is inerasable to people whether it is income 
inequality or gender inequality. Therefore, many people would 
think that there is no method for achieving perfect equality.

Nevertheless, people absolutely should worry about the conse-
quences of the growing gap between rich and poor to the point 
when economic growth delivers benefits only to wealthy people. 
It cannot be denied that high inequality manages to slow down 
economic development and declines social mobility. some con-
cerns growing gaps between people will undermine the unity of 
our societies and hinder progress toward finding solutions to 
shared difficulties.

Economic inefficiency is caused almost always by severe income 
inequality. Mainly because, for any specific average income, the 
lower the percentage of the population that is eligible for credit 
or loans, the bigger the inequality. The absence of collateral is one 
measure of relative poverty. When low-income people are unable 
to borrow money, therefore they cannot establish and grow a busi-
ness or provide education for their children. The lack of education 
leads to the inability of young people to obtain the knowledge or 
degree needed for high-paid jobs. Correspondingly, low-skilled 
people have to gain insufficient salaries and thus their children 
would have no money to get a degree with a lack of resources, 
creating a vicious circle of inequality.

The Neolithic revolution is where inequality began because it is 
also where economic growth started; intensive agriculture created 
food surpluses at a scale unknown to migratory hunter-gatherers. 
The development of surplus food necessitated the development of 
property, property rights, and the laws and governments necessary 
to safeguard these rights. The ability to produce and store food 
was improved by intensive agriculture and the domestication of 
animals, but these practices also produced unequal wealth and 
institutional authority that influenced how these resources were 
distributed. As a result of the development of social hierarchies, 
political and economic structures changed. (Knoop 2020)
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In the 1960s and 1970s, historians who were influenced by Mal-
thusianism argued that the population collapse had reduced the 
difference between elites like aristocrats and non-elites like peasants 
and laborers. More precisely, it was suggested that post-pandemic 
societies were more equal as a result of the decline in landowners’ 
earnings, higher wages, easier mobility, fewer extra-economic 
restrictions, and more opportunities for peasants and laborers to 
purchase property. (Van Bavel et al. 2021)

However, the only things that have consistently and significantly 
lowered inequality across time are violent shocks (such as revolu-
tion, global war, state collapse, or pandemics like the Black Death). 
But as soon as growth picks up again, inequality starts to increase. 
With the start of the industrial revolution, however, and the rise 
in living standards and population growth rates that followed, 
income inequality also began to develop once more, with notably 
significant discrepancies between urban (manufacturing) and rural 
(farming) areas.

For instance, the Great Financial Crisis of 2008, which prompted 
tens of millions of jobs to be lost, a global capital value collapse, 
and a danger to the worldwide financial system, has reignited a 
debate on the age-old problem of how fairly wealth and income 
are distributed in various countries. The global financial crisis has 
limited consumption and highlighted the disparities in fortunes 
across various societal groups by lowering household earnings.

It is ironically clear that the Great Financial Crisis of 2008 gener-
ally did not diminish inequality. The bottom of the income distribu-
tion hasn’t fared very well because the labor market has been slow 
to rebound, with job losses concentrated among young, minority 
men without a college degree. Additionally, there is higher wealth 
inequality. When the stock market collapsed due to the financial 
crisis, wealthy people did experience significant wealth losses early 
in the recession, but they have since recovered. 

However, compared to this economic decrease caused by the 
CoVID-19 pandemic is anything but normal. During the CoV-
ID-19 restrictions about 20% of workers would have lost between 
60 and 80 percent of their income, and 16% of workers would have 
lost more than 80 percent of their family’s income if they became 
unemployed. Consequently, in the report of World Bank Group 
(2022), it is highlighted that around half percent of households 
in both developed and developing economies could not maintain 
basic consumption after three months of losing their employment, 
while many businesses and even self-employed people had to stop 
their activities as lockdown made it unimaginable for them to keep 
working as people were in fear of tomorrow.

some industries, in particular, air travel, tourism, and rental 
services (e.g. Airbnb) were much more heavily affected than 
other communication and information companies, which instead 
thrived as more and more people were forced to stay at home and 
use online devices.

Figure 2 Share of workers in shut-down sectors pre-crisis, by socio-
demographic and socio-economic group in Great Britai

Source: Blundel et al. 2020:8-9

Economic inequality today is a persistent topic in political and 
economic debates in many nations, where poor recovery and con-
sistently high unemployment rates continue to grow particularly 
among young people. A major part of citizens of both developed 
and developing countries the opinion that wealth and income are 
unjustly distributed between the politicians and top businessmen 
and many respected government figures are working alongside 
multi-corporation directors and managers to gain benefits for 
themselves, while young people have to struggle with the rising 
unemployment rate and diminishing earnings ratio.

Furthermore, inequality prevents small and medium size enter-
prises from achieving any positive results from economic progress, 
thus creating a non-competitive market for domestic firms. While 
children from poor families cannot get a decent degree or gain 
enough knowledge for their future career improvement.

Eventually, inequality encourages a constant conflict between 
the wealthy and the poor. As young people nowadays had a hard 
time borrowing money to open a business or simply living without 
anxiety about the future days.
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Elrajtolt a Buzánszky Jenő Labdarúgó Egyetemi Kupa 
2023-as őszi kiírása. A sorsolást szeptember 30-án 
tartották a Nagyerdei Stadionban, rendhagyó ceremónia 
keretében, két nappal később pedig lejátszották
a különböző divíziók első összecsapásait is. 

A Nagyerdei stadion silver VIP termében alakították ki a 
superliga-DIV2, DIV3, illetve a Női Liga csoportbeosztásait, 
illetve lebonyolítási rendszerét, kihúzták az egyes csoportok tagja-
inak nevét. Ezzel hivatalosan is összeállt az idei tanév első felének 
BJLEK-mezőnye. október második napján, hétfőn pedig elkez-
dődtek a küzdelmek a műfüves, illetve betonpályákon a Dóczy 
utcai sportcampuson, az oEC műfüvén, illetve a Campus Hotel 
pályáján. Az idei esemény nem csupán a sorsolás miatt volt rend-
hagyó. Noha a nyitó ceremónián telt házat hirdettek a szervezők, 
illetve a rendezvény része volt, hogy a résztvevők megtekinthet-
ték a helyszínen a sajnos debreceni szempontból nem túl vidám 
DVsC–Újpest derbit, rekordlétszámú résztvevővel indult útjára a 
labda. Csak a harmadosztályban 76 csapat méri össze tudását, több 
mint 430 mérkőzésen. 

A 2023-as, már önmagában is országosan egyedülálló BJLEK 
újabb párját ritkító innovációval bővült, hiszen az egyetemi 
sportban való részvétel hosszútávon is kifizetődő, ráadásul mind-
ezzel tovább erősödik a Debreceni Egyetem és a DVsC közötti 
együttműködés. A szervezők ugyanis nyereményjátékot hirdettek. 
A BJLEK csapatainak játékosai, amennyiben ellátogatnak az egyes 

Átadták a megújult DAsE futópályát a Debreceni Egyetem Bö-
szörményi úti campusán. A korszerűsített atlétikai pálya az egyetem 
sportnevelési és sporttudományi képzési helyszíne lesz. A pályát a 
sporttudományi Koordinációs Intézet, a Gazdaságtudományi Kar, 
valamint a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgaz-
dálkodási Kar hallgatói használják majd, de kapui nyitva állnak az 
egyetemi polgárság és a városlakók előtt is. 

– Egyre több a sporttudo-
mányi és testnevelési tárgyat 
teljesítő hallgató az intéz-
ményben, emellett a szabad-
idősport is egyre népszerűbb, 
nemcsak a diákság, hanem az 
egyetemi polgárság körében 
is. A Dóczy utcán meglévő 
futópálya pedig már nem 
tudta kielégíteni a megnöve-
kedett igényeket, ezért is volt 
fontos az atlétikai pálya teljes 
felújítása – mondta Bács Zol-
tán kancellár az október 10-
én a pálya átadó ünnepségén.

Balogh László, a DE sporttudományi Koordinációs Intézet igazga-
tója kiemelte: a Debreceni Egyetemnek mint a világ legjobb három 
százalékába tartozó felsőoktatási intézményének kötelessége, hogy 
minél modernebb körülményeket biztosítson a hallgatók számára.

Útjára indult a labda

ÚJRA FUTHATUNK

Loki-meccsekre, a D7-D8 egyetemi szektorokba, jegyük regisztrá-
ciójával pontokat gyűjthetnek csapatuknak. A szezon végén pedig 
a három, legtöbb pontot gyűjtő alakulat értékes nyereményekben 
részesül: az első helyezett teljes körű mezgarnitúrát kap, a pont-
gyűjtés ezüstérmese válogatott meccsre látogathat, míg a harmadik 
csapatépítőt nyer. 

A Buzánszky legnagyobb kérdése mégis ugyanaz, akárcsak 
bármely szezonban: lesz-e trónfosztás? A legutóbbi, tavaszi idény 
egyértelműen legeredményesebb gárdája a socca Hungary sinter 
FC volt, amely valóságos éremesőt rendezett kültéren és beltéren 
egyaránt. 

Barna Marci, fotó: Debreceni Egyetem, Sinter FC

– Az egyetemi testnevelés és sport stratégiai terület egyetemün-
kön. A most átadott új sporttér ennek megfelelően az oktatás mellett 
a kutatás és a tudomány helyszíne is. A sportszakos hallgatóinkon 
túl félévente több mint ötezerötszáz hallgató vesz rész egyetemi 
testnevelésórákon, ötezer diák tagja az Egyetemi Életmódfejlesztési 
Klubnak, a DEAC-nak pedig több mint háromezer igazolt sportolója 
van. – A sporttudományi Koordinációs Intézet igazgatója hozzátette: 
a DE társadalmi szerepvállalásának szellemében szeretnék, hogy sza-
bályozott körülmények között Debrecen polgárai is használhassák 
a Böszörményi úti futópályát.

A DAsE futópályájának felújítás során a Globál sport Kft. szak-
emberei egy szabványos 4 sávos futópályát alakítottak ki, a teljes 
szerkezetrekonstrukció mellett a korábban salakos futófelületet 13 
milliméteres rekortán burkolatra cserélték. A 400 méteres atlétikai 
pálya felújítása csaknem 200 millió forintba került, amelyet az 
egyetem teljes egészében saját forrásból biztosított.

Sajtóközpont – ÉE
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Immár a Loki-legenda, Sándor Tamás három év utáni 
leköszönése után az egykori DEAC-játékos Urbin Péter 
vezetésével teljesítenek szolgálatot a DEAC labdarúgói 
az NBIII Északkeleti csoportjában. A tavaly bronzérem-
mel záró egyetemi alakulat korántsem panaszkodhat
az idei szereplést illetően sem. 

Bár a fekete-fehéreknek a 
két imponáló, továbbjutást 
érő győzelem után nem 
sikerült a Kozármisleny el-
len is diadalmaskodnia, így 
búcsúzott a Magyar Kupa 
sorozatától, a bajnoki idény 
tabelláján az élmezőnyben 
menetelnek az egyetemiek. 
Több rutinos játékos is a 
DEAC alakulatát erősíti, 
többek között az egykori 
lokista védő, Korhut Mi-
hály, Bényei Balázs, a kö-
zépső harmad tehetsége, 
ifjabb sándor Tamás, vagy épp a támadó oliver Tochukwu. 

A csapat mérlege eddig 4 győzelem, 2 döntetlen és 2 vereség. 
A szezon július utolsó hétvégéjén indult a Debreceni Egyetem 
számára, fekete-fehér rangadóval, ugyanis az egykor szebb időket 
megélt salgótarjáni BTC látogatott a Dóczy József utcára, majd 
rögtön pontot is rabolt. A folytatásban még várni kellett az első 
bajnoki győzelemre, ám a Monostorpályi ellen rögtön meglett az 
első örömteli eredmény, amely kupatovábbjutást eredményezett. 
Ez láthatóan beindított valamit a cívisvárosiaknál, hiszen meg-
győző játékkal, szervezett futballal kezdtek szárnyalni, sorban 
érkeztek a pontok, miután a kupasikert bajnoki győzelem követte 
az Újpest második számú gárdája ellenében. 

A harmadosztály élmezőnyében menetelnek 
a fekete-fehérek

Mindeközben kiütéssel búcsúztatta urbin Péter legénysége a 
Hatvant is a Magyar Kupából, és egészen szeptember közepéig 
nem akadt olyan tagja a mezőnynek, amely felül tudott volna 
kerekedni a DEAC alakulatán. Aztán megérkezett a Kozármisleny, 
és a látványos kupaszereplés befejeződött. 

sajnos az ötmeccses bajnoki veretlenségi sorozat is, hiszen a 
DE sportcampusán a kieső helyen álló Tiszafüred meglepetésre 
nem hagyta érvényesülni a DEAC akaratát, és 2-0-s idegenbeli 
győzelmével hazavitte a három bajnoki pontot. Ami a közelmúltat 
illeti, október 1-jén keleti derbivel folytatta az egyetemi csapat, 
hiszen a DVTK II otthonában tett látogatást, majd hozott haza 
három bajnoki pontot 4-1-es diadalával. Az újabb hazai bajnoki 
aztán keserédessé tette a kiütéses miskolci győzelmet, hiszen a 
Putnok ugyancsak 4-1-es sikerrel abszolválta a debreceni össze-
csapást. október végén pedig érkezik a debreceni rangadó, amikor 
a DVsC II lesz az ellenfél. 

A DEAC jelenleg a tabella ötödik helyével büszkélkedhet, rög-
tön a cívisvárosi piros-fehérek mögött. A feljutóhelyen, tehát a 
lista élén a Putnok áll, az ezüst pozíció aktuálisan a Cigándé, míg 
a Kisvárda II áll a jelenlegi dobogó harmadik fokán. 

Barna Marci

A tavalyi évhez hasonlóan idén is mind a két félévben megrendezésre kerül a Debreceni Egyetem teniszversenyei. Ettől a szemesz-
tertől azonban két kategóriában zajlanak a küzdelmek. október 5-én a szabadidős csoport mérkőzéseire került sor tizenegy játékos 
részvételével. A torna jó hangulatban zajlott, sok közel azonos tudásszintű játékos nevezett. A csoportmérkőzések után a legjobb nyolc 
játékossal folytatódott az egyenes kieséses szakasz. A torna végeredménye: 1. sipos Zoltán, 2. Ölveti László, 3. szabó László és Horváth 
Bence. Gratulálunk minden indulónak!

DE Szabadidős Teniszverseny
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Idén tavasszal alakult meg a DEAC új, mazsorettsport 
szakosztálya, az éledező egység pedig mozgalmas félévet 
tudhat maga mögött. Első nagy megmérettetésük
az egyetemi klub színeiben az április végén megrendezett 
MWF Kvalifikációs Országos Bajnokság volt, ahol Master 
Senior Mix mini (Bartha Panna, Beke Enikő, Pallás Mónika, 
Kálmánchelyi Gréta, Simkovics Viktória, Vasvári Boglárka), 
Master Senior Pom Duo (Simovics Viktória – Bartha Panna) 
és Master Senior 2Bat Solo (Beke Enikő) kategóriákban 
kvalifikálták magukat a nyár eleji Európa-bajnokságra. 

A kontinesviadalnak június 22. és 25. között a szlovéniai Maribor 
adott otthont, a DEAC csapata hat fővel vett részt rajta. Beke Enikő 
senior 2Bat solo kategóriában lépett szőnyegre, és egy kiválóan 
végrehajtott gyakorlattal az előkelő 7. helyet szerezte meg. A senior 
Mix Miniformáció 11. helyen zárta a megmérettetést, míg Bartha 
Panna és simkovics Viktória senior Pom Duója nyolcadikként 
végzett. A kezdetekre így emlékezett vissza Beke Enikő: – A lányok 
egy részével már régebbről ismertük egymást, és tavaly ősszel fo-
galmazódott meg bennünk, hogy új egyesületet kellene keresnünk. 
sokan egyetemre jelentkeztünk, az órarendünk pedig nem egyezett 
a művészeti iskolák órarendjével, így megoldhatatlan lett volna az 
edzés, de befejezni sem szerettük volna a sportot. Elhatároztuk, hogy 
felkeressük a DEAC-ot, náluk lenne-e valamilyen lehetőségünk a 
folytatásra, és szerencsére kedvezően fogadták az ötletet. 

No v e m b e r  k ö r ny é -
kén kezdtük el szervezni 
a vezetőséggel a szakág-
gal kapcsolatos dolgokat, 
áprilisban pedig már a 
mazsorettsport is a DEAC-
szakosztályok között szere-
pelt. Jelenleg heti háromszor 
edzünk a DE Kossuth Lajos 
Gyakorló Gimnáziuma és 
Általános Iskolájának tor-
natermében, most tízfős a 
csapat, a tagok fele gimnazis-
ta, a másik fele pedig a Deb-
receni Egyetem hallgatója. 
Nagyon hálásak vagyunk 
az egyetemnek, a szakosz-
tályi keretek nagyban meg-
könnyítik az edzéseket, az 
időpontokat így tudjuk az 
egyetemi órarendjeinkhez 
igazítani. Az egyetemi háttér 
pedig alapvetően is nagy 

lendületet ad, ebben a sportágban mi vagyok az első magyar klub, 
akik felsőoktatási színekben versenyeznek – árulta el Enikő, aki 
visszatekintett a magyar bajnokságra és a kontinensviadalra is. 

– Az országos bajnokságra tudatosan úgy készültünk, hogy 
szerettük volna kvalifikálni magunkat az Európa-bajnokságra, sze-
rencsére ez három kategóriában sikerült is. A tavaszi felkészülési 
időszak sajnos elég húzós volt, a vizsgaidőszak és az érettségik is 
a kontinensviadal idejére estek. A hazai versenyen alapvetően már 

az Eb-koreográfiákkal indultunk. sajnos nem tudtuk a maximu-
mot nyújtani Mariborban, mint ahogyan azt a csapat eltervezte, 
de még így is sikerült megszereznünk a kvalifikációt a világbaj-
nokságra. Új célokat tűztünk ki magunk elé. Nemcsak a zsűrinek, 
de magunknak is szerettünk volna bizonyítani – mondta Enikő.

A szlovéniai megmérettetés után sem pihentek a lányok, mivel 
szeptember végén már a zadari világbajnokságon adták elő koreo-
gráfiáikat. Nyáron is igyekeztek minimum heti egy-két edzést tar-
tani, nagyrészt a szabadban készültek. A felkészülésük nyugodtabb 
volt, ez meglátszott az eredményeken is; a senior Mix Mini kate-
góriában 9. helyen végeztek, senior 2Bat solo kategóriában Beke 
Enikő 7. helyen zárt, míg a Bartha Panna – simkovics Viktória 
alkotta senior Pom Duo tizenegyedik helyen zárt. – A koreográ-
fiákon ezúttal sem változtattunk sokat és a felkészülésünkben sem 
volt számottevő nehézség. szerettük volna összeszedni magunkat 
a világbajnokságra és megmutatni, hogy jobban is elő tudjuk adni 
a koreókat, és úgy érzem, ki is hoztuk magunkból a maximumot 
– értékelte a horvátországi szereplést Enikő. 

A csapat a világbajnokságról hazaérkezve már el is kezdte a 
felkészülést a következő szezonra, szeptemberben válogatót is 
tartottak a Kecskeméti János sportcsarnokban. 

– sajnos a válogatónk egyelőre nem vonzott tömegeket, akad-
tak, akiket az riasztott vissza, hogy a versenyek miatt elég sűrűn 
tartunk edzést. Tervben van újabb toborzás is, de ettől függetlenül 
év közben is szívesen várjuk az érdeklődőket. Egyelőre tizennégy 
év feletti lányokat tudunk fogadni, örülünk, ha az érdeklődőknek 
van mazsorettes múltja, de ez sem kimondottan feltétel. Ameny-
nyiben jó valakinek a koordinációs készsége és a mozgáskultúrája, 
úgy fel tud fejlődni olyan szintre, hogy ki tudjon állni velünk a 
versenyeken. Most is van néhány olyan tagunk, akik utoljára kis-
gyerekként mazsoretteztek, de nagyon ambíciózusak és kitartóak, 
így már velük együtt szerepelünk – mondta Enikő, aki a terveket 
is megosztotta velünk: 

– A következő szezon kezdőversenye a római III. International 
Majorette Festival lesz december közepén, erre már teljesen új 
koreográfiákkal készülünk. Hosszú távú célunk, hogy a kisiskolás 
korosztályt is bevonjuk a mazsorettsport világába, így az utánpótlás 
biztosítva lenne a szakosztály számára.

Vona Lilla

DEAC-mazsorett
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